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Kjerkol om psykiatrikrisen: – Nedbygging av sengeplasser
stopper på vår vakt
Helseministeren lover å lykkes der forgjengerne har feilet: med å få friske penger frem til psykiatrien. Går det ikke,
vil hun bytte ut styrene i helseforetakene, varsler Ingvild Kjerkol.

Av  Vegard Møller, journalist og Odin Drønen, fotograf

«Det er tre typer statsråder. De som prøver å ta styringen, de som aksepterer at
embetsverket styrer og gjør det beste ut av situasjonen, og de som aldri forstår hva
som egentlig foregår», skrev tidligere arbeids- og administrasjonsminister Viktor D.
Norman i boken Blue notes – politikkens paradokser.

Vi vet ikke hvem av de tre tidligere helseminister Bent Høie var, men vi vet at han ikke
fikk sykehusene til å følge sin såkalte «gylne regel»: at budsjettet for somatisk medisin
aldri skulle økes uten en tilsvarende økning innen rus og psykisk helse. Riksrevisjonen
mente å vite at problemet var utilstrekkelige politiske virkemidler.

Artikkelen fortsetter under annonsen

Flere kritikere har pekt på helseforetaksmodellen som bakenforliggende årsak: at
politikerne ga fra seg kontroll da de delte spesialisthelsetjenesten inn i det som i
praksis er fire geografisk inndelte statseide selskaper. Modellen gjør det
samfunnsøkonomisk rasjonelt å sette kropp over sjel, sier kritikerne. Men helse- og
omsorgsminister Ingvild Kjerkol mener hun skal unngå slike innebygde systemfeller.

– Denne regjeringen sier tydelig at nedbyggingen av sengekapasiteten stopper på vår
vakt, sier hun.

Like før sommerferien lanserte Kjerkol Opptrappingsplanen for psykisk helse, som
foreslår tre øremerkede milliarder mer til psykisk helse over ti år. Med det vil
regjeringen stoppe en flere tiår lang nedbygging av sengeplasser i psykiatrien (og
styrke tilbudet i kommunene).

– Hvordan sikrer du at helseforetakene faktisk prioriterer psykisk helsevern – det
Bent Høie mislyktes med?

– Jeg har gitt i oppdrag til helseregionene å prioritere psykisk helsevern. Det vil de
gjøre. Hvis jeg ikke er fornøyd med jobben de gjør, kan jeg velge et nytt styre som gjør
det jeg sier.

Nå snur det
I 1980 hadde Norge 12 300 sengeplasser i psykiatrien. 40 år senere, etter en periode
da folketallet har steget med 1,3 millioner, har tallet falt til 3200.

Artikkelen fortsetter under annonsen

– Uavhengig av regjeringer, historikk og ansvar: Er ikke dette en åpenbart
bekymringsverdig og illevarslende utvikling?

– Jo, men det er mange grunner til at utviklingen har gått i den retningen, sier
ministeren. Hun viser til at legemidlene er blitt mer effektive, og at en større del av
behandling i dag gjennomføres kommunalt eller poliklinisk, uten innleggelser.

Selv lover hun ikke å reversere nedbyggingen av sengeplasser, men å stoppe den.
Derfor skal 150 av de varslede 300 årlige millionene gå til sengeplasser i psykiatrien.

Planen ble kunngjort på forhånd i fjor. Derfor ble det debatt da Klinikk for psykisk
helse og avhengighet ved Oslo universitetssykehus kort tid senere fikk beskjed fra
sykehusledelsen om å kutte 200 millioner.

– Det var et budsjettforslag. Hva ble det endelige budsjettet til Oslo
universitetssykehus, spør Kjerkol retorisk og sier at budsjettet for psykisk helsevern til
slutt ble økt.

Det stemmer. Etter interne omprioriteringer og utsettelser, og friske penger fra
regjeringens satsing – deriblant 11,6 millioner i øremerkede midler til sengeplasser –
ble OUS-klinikkens budsjetterer økt med 8,5 millioner mer enn de brukte i 2022.
Likevel er det ingenting som tyder på at de øremerkede midlene har ført til en reell
økning i sengeplasser.

– Hva tenker du om det?

– Det er behov for å styrke hele behandlingskjeden fra botilbud, polikliniske tjenester
og døgnkapasitet, som er grunnen til at vi har satt som resultatmål å hindre videre
nedbygging. Dette er et ansvar helseforetakene har, som jeg regner med at de følger
opp.

– Samlet sett er det økt aktivitet innen psykisk helse. Men flere ber om hjelp og flere blir henvist, sier Ingvild

Kjerkol.

Ansvarspulverisering?
Samtidig som sengeplassene er redusert, selges psykiatriske sykehus bort –
tradisjonsrike institusjoner som Gaustad, Dikemark, Blakstad og Reinsvoll.

«Kan helseministeren ta ansvar?» spurte nylig rettspsykiater Randi Rosenqvist, som
også er leder for Nasjonal aksjon for bevaring og utvikling av de psykiatriske
sykehusene, i Aftenposten. Rosenquist mener nedbyggingen av psykiatrien er
bedriftsøkonomisk rasjonelt innenfor dagens system. Psykisk helsevern er ikke
«høystatus» eller «høyteknologisk», og gir få inntekter til helseforetakene – derfor
nedprioriteres den systematisk. «Som kjent er god budsjettstyring å dytte utgiftene
over på andres budsjettposter. Det er helseforetakene flinke til», skrev hun i
Aftenposten-kronikken.

Kritikere som Rosenquist vil aller helst skrote hele helseforetaksmodellen, eventuelt
flytte psykiatrien ut av den. Da blir det klart hvem som har ansvaret, mener hun.

– Er ikke helseforetaksmodellen, der foretakene skal drives mer som private
elskaper med overskudd, uegnet til å sikre et tilbud til denne gruppen?

Artikkelen fortsetter under annonsen

– Jeg aksepterer ikke premisset du legger i spørsmålet, sier Ingvild Kjerkol.

– For helseforetakene driver jo spesialisthelsetjenesten. De er ikke
produksjonsbedrifter, de er velferdstjenester. Og de gir medisinsk behandling.

– Og bygger ned psykiatrien?

– Det selges noen gamle sykehusbygg, men det bygges også nye, og pasientene har
samme rett på behandling. Samlet sett er det økt aktivitet innen psykisk helse. Men
flere ber om hjelp og flere blir henvist.

– Men er det ikke et problem at du, utover at du kan bevilge, ikke kan bestemme
konkret hvordan helseforetakene skal prioritere pengene?

– Dette er en politisk styrt sektor med helseministeren som oppdragsgiver. I januar
hvert år venter helseregionene på at jeg skal holde sykehustalen og gi dem
oppdragsbrevet. I årets oppdrag står det at psykisk helsevern skal prioriteres, og at
man skal bygge opp døgnkapasitet for barn, unge og voksne. Så leverer de på det mot
slutten av året. Og da har de gjort det de fikk beskjed om.

Les også

Randi Rosenqvist: Regjeringen kan prioritere psykiatriske pasienter hvis den vil

Psykiatrikrise i fengsel?
Kjerkol er opptatt av at folk som både har rusproblemer og psykiske lidelser, ikke
faller mellom to stoler. Men hva om de faller mellom to departementer?

Da Sivilombudet beskrev forholdene ved Bredtveit kvinnefengsel i en rapport i vår,
skildret de ansatte som løper fra celle til celle med repkutter for å få ned dem som er i
ferd med å henge seg, med lyden av hodebanking som bakgrunn. I et intervju i
Morgenbladet oppga fagforeningslederen ved Bredtveit nedbygging av psykiatrien
som årsak. Det samme gjør nevnte Randi Rosenqvist i Klassekampen. Hennes
hypotese er at ubehandlet psykiatri manifesterer seg utenfor de nedlagte sykehusene –
og innfor fengselsmurene. Påstanden finner støtte i forskning til britiske
epidemiologene Kate Pickett og Richard G. Wilkinson.

– Har vi en psykiatrikrise i fengslene?

– Det er et felles ansvar for kriminalomsorgen og helseomsorgstjenestene å sikre gode
soningsforhold med helsehjelp som tar vare på det innsatte. Situasjonen ved Bredtveit
var helt uholdbar, og der har justisministeren gjort umiddelbare tiltak for å få opp en
ny avdeling med plasser for kvinnelige innsatte, sier Kjerkol.

Parallelt har antall saker der politiet rykker ut i forbindelse med psykiske lidelser,
doblet seg de siste seks årene. Helsevesenet skylder politiet millioner i ubetalte krav,
meldte Ambulanseforum i juli. Hvert tredje drapsforsøk begås av mennesker med
alvorlig psykisk sykdom, ifølge Kripos.

– Det er rettsinstansene som dømmer folk. Mitt ansvar er å gi god helsehjelp til alle
som trenger det, fengselsinnsatte inkludert. Så er det viktig å forebygge alvorlige
hendelser hos psykisk syke som har voldspotensial. Dette gjør vi hver dag, men vi må
bli bedre, sier helseministeren.

Noen mener det kunne vær klokt å reversere liberaliseringen av tvangshjemler som
fant sted i 2017. Det kan snart skje, når Samtykkeutvalgets lovforslag har vært på
høring.

– Men her er det hele tiden en balanse mellom den enkeltes rett til helsehjelp og
behovet for samfunnsvern. Hvis behovet for samfunnsvern krenker individets rett til
helsehjelp, er det en krevende balanse.

Les også

Skarp kritikk mot Bredtveit fengsel: – De som blir behandlet som dyr, kommer ut som dyr

Medikalisering?
I det siste har Morgenbladet hatt flere artikler om ADHD som samfunnsfenomen.
ADHD-medisineringen er doblet på seks år, med 40 prosent økning på de siste to.

«En medisinsk klimakrise», advarte tre leger i en kronikk her i avisen. Ifølge overlege
Henriette Sandven blir stadig flere ADHD-henvisninger presset frem fra bemidlede
foreldre som nekter å akseptere at barna deres simpelthen ikke er skoleflinke. Ifølge
Norsk psykiatrisk forening og deres leder Lars Lien fremstår slike utfall som moralsk
panikk og unødvendig «pilleskam».

– Det å gå inn på enkelte diagnosegrupper og være bekymret for deres omfang – det
mener jeg ikke noe om. Det er ikke en helseministers jobb, sier Ingvild Kjerkol.

– Hva tenker du om at fem prosent av norske skolebarn medisineres for ADHD med
sentralstimulerende midler, halvparten av dem med amfetaminpreparater?

Artikkelen fortsetter under annonsen

– Det her er jo veldig faglige spørsmål. De som har behov for helsehjelp, må få riktig
helsehjelp. Mange blir utredet for ADHD, mange får behandling for ADHD. Det
trenger vi mer presis kunnskap om, slik at vi kan gi riktig behandling til barn som
trenger det, sier helseministeren.

– Samtidig er skolen blitt veldig teoritung. Derfor ønsker vi i regjeringen en skole som
legger til rette for en bredere form for læring, med økt fokus på praktiske ferdigheter.

Men hva med medikalisering generelt? I fjor høst tok den danske psykologen Jonas
Ditlevsen til orde for å legge ned psykiatrien, kort og godt, og erstatte det med et
tverrfaglig tilbud som ikke først og fremst var på utkikk etter diagnoser.

«Jeg vet ikke om det er legevitenskapen som er best egnet til å håndtere folks
skilsmisser», kommenterte Trond Aarre, leder for Nordfjord distriktspsykiatriske
senter. Han mente altfor mange mennesker ble henvist til ham, og fikk tildelt
antidepressiver og øvrige medisiner.

– Du som er sosialdemokrat: Blir du bekymret for at vi behandler sosiale og
økonomiske problemer med piller?

– I opptrappingsplanen jeg har lagt frem, er det et overordnet fokus på det
helsefremmende og forebyggende. Og slik jeg tolker fagfolkene du siterer, er det
nettopp forebygging de etterlyser. Det skjer gjennom en god barnehage. Det skjer
gjennom det å bekjempe fattigdom. Det skjer gjennom å sørge for at ungene våre
lykkes på skolen. Bekjempe mobbing! Alle disse ytre påvirkningsfaktorene som kan gi
dårligere psykisk helse, det må vi jobbe med.

– Men du sa innledningsvis at bedre medisiner er med på å forklare og legitimere
nedbyggingen av psykiatrien. Er det ikke det samme som skjer her – handler ikke alt
dette om at piller er billig?

– Nei, det vil jeg ikke si. Det vil jeg på ingen måte si. Det som er viktig, er jo at den
som er syk, får en god utredning og hjelp til sine helseplager av kompetente fagfolk.
Medisinering er en del av behandlingen, ikke en erstatning for annen behandling.

Vegard Møller
Journalist i Aktuelt-seksjonen

Odin Drønen
Fotograf
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– Det er behov for å styrke hele behandlingskjeden fra botilbud, polikliniske tjenester og døgnkapasitet, som er grunnen til at vi har satt som resultatmål å hindre videre nedbygging. Dette er et

ansvar helseforetakene har, som jeg regner med at de følger opp, sier helse- og omsorgsminister Ingvild Kjerkol. (Foto: Odin Drønen)

30/08/2023 05:05

RELATERTE ARTIKLER

Nedbyggingen av psykiatrien
er farlig. Den må stanses nå

– Nå kan vi si at det er
normalt å få en psykisk
lidelse

Ledelsen i helseforetakene
har ikke prioritert det
psykiatriske fagfeltet

Psykisk helse Helse- og omsorg

Ingvild Kjerkol Vegard Møller

Kjerkol om psykiatrikrisen: –
Nedbygging av sengeplasser
stopper på vår vakt

Er du en del av eliten, lønner det seg å fremstå
som «vanlig»

Willy Pedersen: Ta en alvorsprat med barna
dine om kokain

Aktuelt Ideer Kultur Bøker Kviss og påfyll Podkast

Meny Nyhetsbrev Min side

https://www.morgenbladet.no/aktuelt/
https://www.morgenbladet.no/author/vegard-moller/
https://www.morgenbladet.no/author/odin-dronen/
https://www.morgenbladet.no/people/vegard-moller/
https://www.morgenbladet.no/people/vegard-moller/
https://www.morgenbladet.no/author/odin-dronen
https://www.morgenbladet.no/author/odin-dronen
https://www.riksrevisjonen.no/globalassets/rapporter/no-2020-2021/psykiske-helsetjenester.pdf
https://www.nrk.no/norge/varslar-om-kraftige-kutt-i-psykiatrien-i-oslo-1.16156436
https://www.aftenposten.no/meninger/kronikk/i/pQKJOj/kan-helseministeren-ta-ansvar
https://www.morgenbladet.no/ideer/debatt/2023/07/21/regjeringen-kan-prioritere-psykiatriske-pasienter-hvis-den-vil/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/2023/06/23/skarp-kritikk-mot-bredtveit-fengsel-de-som-blir-behandlet-som-dyr-kommer-ut-som-dyr/
https://klassekampen.no/artikkel/2023-06-22/onsker-flere-innleggelser-i-psykiatrien
https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/25577953/
https://www.jstor.org/stable/40971843
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/kommentar/2023/07/07/nedbyggingen-av-psykiatrien-er-farlig-den-ma-stanses-na/
https://www.google.com/url?sa=t&rct=j&q=&esrc=s&source=web&cd=&cad=rja&uact=8&ved=2ahUKEwi04K-JyNGAAxW0S_EDHfqWDW0QFnoECBQQAQ&url=https%3A%2F%2Fambulanseforum.no%2Fartikler%2Fhelsevesenet-skylder-politiet-millioner-i-ubetalte-krav&usg=AOvVaw2e8jUHFxeQ-9EQ25DP0-Lx&opi=89978449
https://www.politiet.no/aktuelt-tall-og-fakta/aktuelt/nyheter/2022/12/15/ny-kripos-rapport-nesten-13-av-drap-og-drapsforsok-mellom-2014-2021-begatt-av-personer-med-alvorlige-psykiske-lidelser/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/2023/06/23/skarp-kritikk-mot-bredtveit-fengsel-de-som-blir-behandlet-som-dyr-kommer-ut-som-dyr/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/2023/07/26/pa-seks-ar-har-adhd-medisineringen-doblet-seg/
https://www.morgenbladet.no/ideer/kommentar/2023/08/04/adhd-mer-medisiner-bor-ikke-vaere-svaret-pa-manglende-skolemestring/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/2023/07/26/sterk-adhd-vekst-a-moralisere-synes-jeg-blir-lettvint/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/2022/11/20/dansk-psykolog-vil-legge-ned-psykiatrien/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/2022/12/04/jeg-vet-ikke-om-det-er-legevitenskapen-som-er-best-til-a-ordne-opp-i-folks-skilsmisser/
mailto:redaksjon@morgenbladet.no
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/politikk/2023/08/27/hvorfor-frykter-ap-skatter-og-avgifter/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/politikk/2023/08/25/etterlignende-politikk-her-prover-hoyre-a-vaere-mest-mulig-lik-ap/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/kommentar/2023/08/25/de-rodgronne-partiene-har-en-mulighet-til-a-snu-lommebok-valgkampen/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/forskning/2023/08/25/det-stemmer-at-70-er-det-nye-50-viser-ny-forskning/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/2023/08/23/na-kan-vi-si-at-det-er-normalt-a-fa-en-psykisk-lidelse/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/2023/08/23/na-kan-vi-si-at-det-er-normalt-a-fa-en-psykisk-lidelse/
https://www.morgenbladet.no/ideer/debatt/2023/07/28/ledelsen-i-helseforetakene-har-ikke-prioritert-det-psykiatriske-fagfeltet/
https://www.morgenbladet.no/ideer/debatt/2023/07/28/ledelsen-i-helseforetakene-har-ikke-prioritert-det-psykiatriske-fagfeltet/
https://www.morgenbladet.no/tags/psykisk-helse/
https://www.morgenbladet.no/tags/helse-og-omsorg/
https://www.morgenbladet.no/tags/ingvild-kjerkol/
https://www.morgenbladet.no/tags/vegard-moller/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/kommentar/2023/07/07/nedbyggingen-av-psykiatrien-er-farlig-den-ma-stanses-na/
https://www.morgenbladet.no/aktuelt/
https://www.morgenbladet.no/ideer/
https://www.morgenbladet.no/kultur/
https://www.morgenbladet.no/boker/
https://www.morgenbladet.no/pafyll/
https://www.morgenbladet.no/podkast/
https://www.morgenbladet.no/nyhetsbrev
http://login.morgenbladet.no/profile?returnUrl=https%3A%2F%2Fwww.morgenbladet.no%2Faktuelt%2F2023%2F08%2F30%2Fkjerkol-om-psykiatrikrisen-nedbygging-av-sengeplasser-stopper-pa-var-vakt%2F%3Ffbclid%3DIwAR253TRr8CRBmdJBO6-NOL81VdcNr1e7QUeAXn4BJKgoORROhB1WwnBqt9M
https://www.morgenbladet.no/

